
Voorzitter: Deetman

Tegenwoordig zijn 141 leden, te
weten:

Adelmund, Van Ardenne-van der
Hoeven, Assen, Augusteijn-Esser,
Bakker, Beinema, Van den Berg,
Biesheuvel, Bijleveld-Schouten,
Blaauw, Blauw, Van Blerck-
Woerdman, Bolkestein, Boogaard,
Van den Bos, Van Boxtel, Bremmer,
Bukman, M.M. van der Burg, V.A.M.
van der Burg, Van de Camp, Cherribi,
De Cloe, Cornielje, Crone, Dankers,
Deetman, Van Dijke, Dijksma,
Dittrich, Van den Doel, Duivesteijn,
Van Erp, Esselink, Essers, Fermina,
Gabor, Van Gelder, Van Gijzel,
Giskes, De Graaf, Van Heemskerck
Pillis-Duvekot, Van Heemst, Heerma,
Van der Heijden, Hendriks, Hessing,
Hillen, Hoekema, Van der Hoeven,
Hofstra, Van Hoof, Hoogervorst, De
Hoop Scheffer, Huys, Janmaat,
Jeekel, De Jong, Jorritsma-van
Oosten, Kalsbeek-Jasperse, H.G.J.
Kamp, M.M.H. Kamp, Keur, Klein
Molekamp, Koekkoek, De Koning,
Korthals, Lambrechts, Lansink,
Leerkes, Leers, Liemburg, Lilipaly,
Van der Linden, Marijnissen,
Mateman, Middel, Van Middelkoop,
Mulder-van Dam, Van Nieuwen-
hoven, Nijpels-Hezemans, Noorman-
den Uyl, Oedayraj Singh Varma,
Oudkerk, Van Oven, Passtoors, Van
der Ploeg, Poppe, Rabbae, Rehwin-
kel, Reitsma, Remkes, Van Rey, Van 't
Riet, Rijpstra, Roethof, Van Rooy,
RosenmoÈ ller, Rouvoet, Scheltema-de
Nie, Schimmel, Schutte, Schuurman,
Sipkes, Smits, Soutendijk-van
Appeldoorn, Stellingwerf, Sterk, Van
der Stoel, Swildens-Rozendaal, Van
Traa, Valk, Te Veldhuis, Verbugt,
Verhagen, Verkerk, Versnel-Schmitz,
Verspaget, Vliegenthart, Van der
Vlies, Van Vliet, M.B. Vos, O.P.G. Vos,

VouÃ te-Droste, Vreeman, B.M. de
Vries, J.M. de Vries, Wallage, Van
Walsem, Van Waning, Weisglas, Van
Wingerden, Witteveen-Hevinga,
Wolffensperger, Wolters, Woltjer,
Ybema, Van Zijl, Zijlstra, Zonneveld
en Van Zuijlen,

en de heer Ritzen, minister van
Onderwijs, Cultuur en Wetenschap-
pen, mevrouw Jorritsma-Lebbink,
minister van Verkeer en Waterstaat,
de heer Pronk, minister voor
Ontwikkelingssamenwerking,
mevrouw Netelenbos, staatssecreta-
ris van Onderwijs, Cultuur en
Wetenschappen, de heren Nuis,
staatssecretaris van Onderwijs,
Cultuur en Wetenschappen,
Vermeend, staatssecretaris van
FinancieÈn, en Linschoten, staatsse-
cretaris van Sociale Zaken en
Werkgelegenheid.

©

De voorzitter: Collega's! De Kamer
is gisteren een bel aangeboden
namens anderhalf miljoen kinderen
op de basisschool, omdat die
basisschool tien jaar bestaat. Onder
de gedachte dat ook voor ons geldt
''wie de jeugd heeft, heeft de
toekomst'', heb ik de vertegenwoor-
diging beloofd dat ik ter opening van
deze vergadering deze bel zal laten
luiden.

(Applaus)

De voorzitter: Ik deel aan de Kamer
mede, dat zijn ingekomen berichten
van verhindering van de leden:

Apostolou, wegens verblijf buitens-
lands;

Dijksman, Houda en H. Vos, wegens
ziekte;

Van Walsem, wegens bezigheden
elders, alleen voor de middag-
vergadering;

Aiking-van Wageningen, wegens
bezigheden elders;

Boers-Wijnberg, wegens bezigheden
elders, de gehele week.

Deze berichten worden voor
kennisgeving aangenomen.

De voorzitter: Ingekomen is een
beschikking van de voorzitters van
de Eerste en Tweede Kamer der
Staten-Generaal inzake aanwijzing
van het lid Verbugt tot lid in plaats
van het lid Hessing en het lid
Hessing tot plv. lid in plaats van het
lid Verbugt van de Raadgevende
interparlementaire Beneluxraad.

De overige ingekomen stukken staan
op een lijst die op de tafel van de
griffier ter inzage ligt. Op die lijst heb
ik voorstellen gedaan over de wijze
van behandeling. Als aan het einde
van de vergadering daartegen geen
bezwaren zijn ingekomen, neem ik
aan, dat de Kamer zich met de
voorstellen heeft verenigd.

Regeling van werkzaamheden

De voorzitter: Het Presidium heeft
met eenparigheid van stemmen
besloten, te stellen in handen van:

a. de vaste commissie voor
Binnenlandse Zaken:
- het wetsvoorstel Wijziging van de
Rampenwet en andere wetten in
verband met de uitbreiding van de
reikwijdte van de Rampenwet tot
zware ongevallen en de regeling van
enige andere onderwerpen (24481);
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b. de vaste commissie voor
Onderwijs, Cultuur en Wetenschap-
pen:
- het wetsvoorstel Wijziging van de
Wet op het hoger onderwijs en
wetenschappelijk onderzoek in
verband met de toevoeging van de
Hogeschool te Wageningen,
uitgaande van de Stichting STOAS,
aan de bijlage van die wet (24487);

c. de vaste commissie voor
FinancieÈn:
- het wetsvoorstel Wijziging van de
Wet op de inkomstenbelasting 1964,
de Wet op de vennootschaps-
belasting 1969 en de Wet belasting-
en premiefaciliteit voor de zeevaart
1995 (wijziging van enige belasting-
wetten in het belang van de
zeescheepvaart) (24482);

d. de vaste commissie voor
Volkshuisvesting, Ruimtelijke
Ordening en Milieubeheer:
- het wetsvoorstel Wijziging van de
Huisvestingswet (provinciale toets
toewijzingscriteria voor woonruimte
veilig stellen) (24486).

Het woord is aan mevrouw
Verspaget.

Mevrouw Verspaget (PvdA):
Voorzitter! Als een dolk door het hart
kwam vorige week vrijdag het
bericht dat Ken Saro-Wiwa en acht
medestanders in Nigeria op

gruwelijke wijze ter dood zijn
gebracht. Een justitieÈ le moord,
volgens de Britse minister van
buitenlandse zaken.

Alle pogingen om de tenuitvoer-
legging van het vonnis te voorko-
men, hebben niet mogen baten. De
regering van Nigeria heeft daarmee
een hard, meedogenloos beeld van
zichzelf geschapen. Harde maatrege-
len zijn nodig om de Nigeriaanse
regering tot inkeer te brengen. Het
Gemenebest heeft in een unieke
actie gemeend Nigeria voor twee
jaar te moeten schorsen teneinde
democratie daar te bewerkstelligen.
Andere leiders, onder wie bijvoor-
beeld Nelson Mandela, hebben
opgeroepen tot harde sancties.

Wij stellen de Kamer voor om een
interpellatie te houden over de inzet
van de Nederlandse regering op
nationaal niveau, op Europees
niveau en op het niveau van de VN
en de Veiligheidsraad, opdat Nigeria
op de kortst mogelijke termijn tot
democratie, respect voor mensen-
rechten en vrijlating van de politieke
gevangenen zal komen.

Mevrouw Roethof (D66): Voorzitter!
Ook wij zijn zeer geschokt door de
executies in Nigeria. Wij kunnen ons
dus zeer wel vinden in het verzoek
van mevrouw Verspaget. Gister-
avond heeft de minister voor
Ontwikkelingssamenwerking voor de
televisie een aantal opvattingen

geventileerd over dit onderwerp.
Daarom lijkt het ons zinnig om hem
bij deze interpellatie mede aanwezig
te laten zijn.

De heer Verhagen (CDA): Voorzitter!
De CDA-fractie steunt het verzoek
van mevrouw Verspaget om een
interpellatie te houden. Ik denk dat
het schokkende doodvonnis en de
uitvoering daarvan alle reden zijn om
hierover van gedachten te wisselen.

Gelet op de elementen die hierbij
aan de orde kunnen komen, zou ik
het op prijs stellen dat behalve de
minister voor Ontwikkelingssamen-
werking ook de minister van
Economische Zaken daarbij aanwezig
is. Verder zou ik het op prijs stellen,
als wij van tevoren een brief of een
verklaring van de bewindslieden
kunnen krijgen inzake de stappen die
zij gezet hebben. Ik krijg met name
graag een verslag van het overleg in
de werkgroep voor Afrika die
hedenmiddag in het verband van de
Europese Unie zal plaatsvinden. Op
die manier kunnen wij goed
gedocumenteerd aan het debat
beginnen.

Mevrouw Sipkes (GroenLinks):
Voorzitter! Ook mijn fractie is
geschokt door het valse proces,
gevolgd door de wrede executies.
Vandaar dat wij ook het verzoek van
mevrouw Verspaget ondersteunen.

Op de vraag welke bewindsperso-
nen aanwezig moeten zijn, kan ik
zeggen dat dat uiteraard minister
Van Mierlo moet zijn en eventueel de
minister van Economische Zaken. De
minister voor Ontwikkelingssamen-
werking is uiteraard welkom.
Hetgeen hij gisteren in de media
ventileerde, heeft alle steun van mijn
fractie. Voor mijn fractie is de
aanwezigheid van de ministers van
Buitenlandse Zaken en van Economi-
sche Zaken echter het belangrijkste.

Mevrouw Van der Stoel (VVD):
Mijnheer de voorzitter! Vorige week
tijdens het debat over Ontwikkelings-
samenwerking heeft de VVD-fractie
al haar standpunt gegeven over deze
ernstige zaak. Wij dringen erop aan
om een uitwisseling van inhoudelijke
standpunten te laten plaatsvinden
met allereerst de minister van
Buitenlandse Zaken, de minister voor
Ontwikkelingssamenwerking en
eventueel de minister van Economi-
sche Zaken.

De heer Boogaard (groep-Nijpels):

Mevrouw Verspaget (PvdA)
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Voorzitter! Ook mijn fractie is
geschokt door de uitvoering van
deze vonnissen en steunt het verzoek
van mevrouw Verspaget en de
daarop volgende sprekers om de
genoemde bewindslieden bij de
interpellatie uit te nodigen.

Mevrouw Verspaget (PvdA):
Voorzitter! Ik dank de Kamer voor
haar bereidheid om mijn
interpellatieverzoek in te willigen.
Vanzelfsprekend moet daarbij
aanwezig zijn de minister van
Buitenlandse Zaken als cooÈ rdinerend
figuur voor het hele buitenlands
beleid. Ik ben het er van harte mee
eens dat ook de bewindspersoon van
Economische Zaken die verantwoor-
delijk is voor handel en investeringen
in het buitenland, daarbij wordt
uitgenodigd. Het verzoek van D66
om ook minister Pronk aanwezig te
laten zijn, breng ik eveneens graag
over.

De voorzitter: Ik stel allereerst voor,
positief te besluiten over het verzoek
van mevrouw Verspaget en haar
gelegenheid te geven tot het houden
van een interpellatie. Verder stel ik
voor, deze interpellatie donderdag te
houden in verband met het feit dat
de minister van Buitenlandse Zaken
vandaag niet in het land is, en ook
omdat vandaag en morgen de
algemene politieke beschouwingen
in de Eerste Kamer plaatsvinden.

Ik stel voor, de spreektijden vast te
stellen op telkens 5 minuten. Ik stel
voor, bij die interpellatie uit te
nodigen de bewindslieden van
Buitenlandse Zaken, van Economi-
sche Zaken en voor Ontwikkelingssa-
menwerking.

Als ik hem goed beluisterd heb,
heeft de heer Verhagen aanvullend
een vraag gesteld over een brief. Ik
stel voor, dit deel van het stenogram
door te geleiden naar het kabinet.

Overeenkomstig de voorstellen van
de voorzitter wordt besloten.

De voorzitter: Het woord is aan de
heer Koekkoek.

De heer Koekkoek (CDA): Mijnheer
de voorzitter! In het blad Uitleg, het
officieÈ le publikatieblad van het
ministerie van Onderwijs, Cultuur en
Wetenschappen, stond vorige week
te lezen dat de Tweede Kamer
akkoord was gegaan met het nieuwe
akkoord ''Weer samen naar school''.
Dit leek mij een tikkeltje voorbarig,

want wij hebben vandaag pas het
concept-verslag van het algemeen
overleg over ''Weer samen naar
school; de volgende fase'' ontvan-
gen. Ik vraag u, dit verslag op de
agenda van de plenaire vergadering
te plaatsen, zodat wij dit onderwerp
kort in een twee-minutendebat
kunnen behandelen. Ik verzoek u, dit
te doen zodra dat mogelijk is, wat de
agenda betreft, maar in ieder geval
voÂ oÂ r het kerstreces.

De voorzitter: Ik stel voor, conform
het verzoek van de heer Koekkoek te
beslissen. U krijgt nog een voorstel
voor het tijdstip waarop wij dit
twee-minutendebat zullen houden.

Daartoe wordt besloten.

De voorzitter: Het woord is aan de
heer RosenmoÈ ller.

De heer Rosenmöller (GroenLinks):
Voorzitter! Afgelopen vrijdag heeft
de Nederlandse regering de
kandidatuur van de heer Lubbers
voor de post van secretaris-generaal
bij de NAVO ingetrokken. Die zaak
heeft natuurlijk een aantal vragen
opgeworpen. Het gaat mijn fractie in
eerste instantie niet zozeer om de
NAVO-organisatie of om de persoon
Lubbers, het gaat ons meer om de
strategische keuzes en de afwegin-
gen die in dat proces zijn gemaakt.
Daarom verzoek ik de regering via u,
voorzitter, om een brief, waarin in de
richting van de Kamer duidelijkheid
wordt verschaft over het proces,
zoals dat de afgelopen weken is
verlopen. Meer specifiek zou ik de
volgende vragen beantwoord willen
zien.

Waarom was de Nederlandse
regering zo gefocust op Europese
steun en waarom is het zoeken naar
Amerikaanse steun zo verwaarloosd?

Wat was of misschien is de
beoordeling van de Nederlandse
regering van het zogenaamde
sollicitatiegesprek, zoals de heer
Lubbers dat in Amerika heeft gehad?

Is de regering niet wat erg
optimistisch geweest op het moment
dat sprake was van formele
kandidaatstelling?

Zijn er na afgelopen vrijdag nog
formele contacten geweest met de
Amerikaanse regering, die meer
duidelijkheid werpen op de vraag
wat de reden is geweest van het
Amerikaanse veto?

De voorzitter: Ik stel voor, het

stenogram van dit deel van de
vergadering door te geleiden naar
het kabinet.

Daartoe wordt besloten.

De voorzitter: Het woord is aan
mevrouw Giskes.

Mevrouw Giskes (D66): Voorzitter!
Vandaag presenteert de heer
Middelhoek, de voorzitter van de
Europese Rekenkamer, een rapport
inzake fraude en onregelmatigheden
in het gebruik van Europese gelden.
Dat rapport wordt aangeboden aan
het Europees Parlement in Straats-
burg. Ik zou de regering willen
vragen om heel snel een reactie te
geven op deze rapportage, opdat op
korte termijn een discussie daarover
in de Kamer mogelijk is. In de
rapportage staat namelijk een aantal
zaken, waarvan wij denken dat het
nodig is om daarover te spreken. Ik
zou willen vragen om dat op heel
korte termijn te doen.

De heer Weisglas (VVD): Voorzitter!
Namens de fractie van de VVD
ondersteun ik dit belangrijke verzoek.

De voorzitter: Ik stel voor, het
stenogram van dit deel van de
vergadering door te geleiden naar
het kabinet.

Daartoe wordt besloten.

De voorzitter: Het woord is aan
mevrouw Lambrechts.

Mevrouw Lambrechts (D66):
Voorzitter! Mijn fractie wil graag een
brief van minister Ritzen over het
volgende. Minister Ritzen wil een
nationaal debat over het onderwijs.
Hij heeft dat aangekondigd in
Vlugschrift, een blad van de PvdA.
Het viel gisteren en vanochtend ook
te lezen in diverse dagbladen. Op
zichzelf verheugt ons dit, maar wij
willen wel zo snel mogelijk van de
minister horen hoe hij dat debat met
de samenleving vorm denkt te gaan
geven, op welke wijze hij het
parlement daarbij denkt te betrekken
en waarom hij niet tijdens de
behandeling van de onderwijs-
begroting melding van zijn voorne-
men heeft gemaakt, zelfs niet op het
moment dat wij hem vroegen om
met ons na te denken over een plan
om op termijn de grootte van de
klassen wellicht terug te brengen tot
maximaal 30 leerlingen. Dat was

voorzitter
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toch een uitgelezen moment om aan
te geven dat de minister een breder,
nationaal onderwijsdebat in
gedachten had! Ten slotte vraag ik of
ook de Kamer kennis kan nemen van
Vlugschrift, zodat wij precies weten
wat de minister daarin heeft bepleit.

De heer Cornielje (VVD): Voorzitter!
Ook wij hebben ons verbaasd over
de uitlatingen van de minister. Wij
hebben het afgelopen jaar meerma-
len verzocht om een visie van het
kabinet ter zake. Dat hebben wij niet
gekregen, ook niet in de begroting.
Die stelde dan ook zeer teleur. Dat
hebben wij ook uitgesproken. De
minister had een en ander in zijn
termijn kunnen aangeven. Vanzelf-
sprekend ondersteunen wij het
verzoek van D66 om de Kamer zo
spoedig mogelijk te informeren.

De heer Van de Camp (CDA):
Voorzitter! Ik heb vanochtend mijn
fractievoorzitter geadviseerd om een
abonnement te nemen op dat
PvdA-Vlugschrift, in verband met het
feit dat daarin belangrijkere
mededelingen worden gedaan dan
bij de behandeling van de onderwijs-
begroting. Ik ondersteun het verzoek
van mevrouw Lambrechts dus meer
dan van harte. Ik zou ook graag in de
brief uiteengezet willen zien waarom
dit tien dagen geleden niet kon
worden meegedeeld.

De heer Van der Vlies (SGP):
Voorzitter! Ik deel de verbazing over
de gang van zaken. Ik deel ook de
nieuwsgierigheid die opstijgt uit de
verzoeken. Ik sluit mij dus aan bij het
verzoek van mevrouw Lambrechts.

De voorzitter: Ik stel voor, het
stenogram van dit deel van de
vergadering door te geleiden naar de
minister van Onderwijs, Cultuur en
Wetenschappen.

Daartoe wordt besloten

De voorzitter: Het woord is aan de
heer De Hoop Scheffer.

De heer De Hoop Scheffer (CDA):
Mijnheer de voorzitter! De vorige
week heeft de minister van Defensie
in een Amerikaanse krant een aantal
opmerkingen gemaakt over en
voorwaarden gesteld aan eventuele
Nederlandse deelname aan een
implementatiemacht in voormalig
JoegoslavieÈ . Als hij dat in een
Amerikaanse krant kan doen, zal hij

er geen bezwaar tegen hebben, naar
wij aannemen, om die informatie ook
aan de Kamer te doen toekomen.
Wat politieker geformuleerd: wij
hadden graag gezien ± ook omdat
wij er een overleg over hebben
gehad ± dat de minister van Defensie
die informatie aan de Kamer had
doen toekomen. Bij dezen verzoek ik
alsnog een brief over dit onderwerp
en de aanleiding van het bewuste
artikel te ontvangen.

Mevrouw Sipkes (GroenLinks):
Voorzitter! Ik steun het verzoek van
de heer De Hoop Scheffer en dring
erop aan dat de desbetreffende brief
de Kamer spoedig zal bereiken.
Datgene wat ik uit de media heb
begrepen, wijkt namelijk min of meer
af van wat de meerderheid van de
Kamer in het meest recente
algemeen overleg naar voren heeft
gebracht. De zaken gaan vrij snel en
daarom moet de brief er ook zo snel
mogelijk zijn.

De heer Blaauw (VVD): Voorzitter! Ik
heb mij verheugd over de waarne-
ming die de minister in een
buitenlandse krant heeft laten zetten.
Uiteraard steun ik de gedachte om
die ook in een officieÈ le brief aan de
Kamer te verwoorden.

De voorzitter: Ik stel voor, het
stenogram van dit deel van de
vergadering door te geleiden naar
het kabinet.

Daartoe wordt besloten.

De voorzitter: Het woord is aan
mevrouw Versnel-Schmitz.

Mevrouw Versnel-Schmitz (D66):
Voorzitter! Namens de vaste
commissie voor VROM verzoek ik u
om op de agenda ruimte te
reserveren voor een twee-
minutendebat naar aanleiding van
een algemeen overleg over de brief
die de staatssecretaris van Volkshuis-
vesting op 28 juni heeft verzonden.
Tijdens dat debat zal een aantal
moties worden ingediend. Het debat
zou bij voorkeur niet vandaag
moeten plaatsvinden, maar
woensdag of donderdag.

De voorzitter: Ik stel voor, dit
onderwerp aan de agenda toe te
voegen, niet voor vandaag maar wel
voor deze week.

Inzake de interpellatie die aan
mevrouw Verspaget is toegezegd,

heb ik een nader voorstel. Wij
hebben besloten, die donderdag te
doen houden. Ik zal uitzoeken of die
interpellatie woensdagavond kan
plaatsvinden in verband met de
wens van de Kamer dat ook de
minister voor Ontwikkelingssamen-
werking aanwezig zal zijn. Op
donderdag geeft dat complicaties en
daarom is nader overleg nodig. De
Kamer zal nog worden geõÈnformeerd.

Inzake de agenda voor vanmiddag
stel ik voor, de stemmingen over de
suppletore begroting voor 1994 van
het ministerie van Onderwijs, Cultuur
en Wetenschappen (24302) van de
agenda af te voeren. De reden is, dat
de Kamer nog moet discussieÈ ren en
besluiten over een indemniteitswet,
die samenhangt met deze slotwet.

Overeenkomstig deze voorstellen van
de voorzitter wordt besloten.

De voorzitter: Ik stel vast, dat er
geen vragen voor het mondelinge
vragenuur zijn.

Aan de orde zijn de stemmingen in
verband met het wetsvoorstel
Vaststelling van de begroting
van de uitgaven en de ontvang-
sten van het ministerie van
Onderwijs, Cultuur en Weten-
schappen (VIII) voor het jaar
1996 (24400-VIII), en over:
- de motie-Van Zuijlen over de
programmering van de publieke
omroep (24400-VIII, nr. 30);
- de motie-Beinema over lees-
bevordering (24400-VIII, nr. 31);
- de motie-Van de Camp over het
overlegstelsel (24400-VIII, nr. 32);
- de motie-Van de Camp/Oedayraj
Singh Varma over de driejarige
studieduur MBO-HBO (24400-VIII, nr.
33);
- de motie-Van de Camp over
schoolmaatschappelijk werk
(24400-VIII, nr. 34);
- de motie-Van de Camp over het
nevenvestigingenbeleid (24400-VIII,
nr. 35);
- de motie-Cornielje c.s. over
fusiestimulering (24400-VIII, nr. 36);
- de motie-Lambrechts c.s. over de
kerndoelen in het basisonderwijs
(24400-VIII, nr. 37);
- de motie-Jorritsma-van Oosten c.s.
over zij-instromers (24400-VIII, nr.
38);
- de motie-Stellingwerf c.s. over de
organisatiestructuur van de publieke
omroep (24400-VIII, nr. 39);

voorzitter
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